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Innstilling frå utanriks- og forsvarskomiteen om
Representantforslag fra stortingsrepresentantene
Arild Grande, Anniken Huitfeldt, Martin Kolberg,
Marianne Marthinsen, Leif Audun Sande, Jonas
Gahr Støre og Hadia Tajik om anstendighet for ren-
holderne i Forsvaret og en fornuftig organisering
av renholdet i forsvarssektoren

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet vert følgjande forslag fremja:

«Stortinget ber regjeringen om igjen å organisere
renholdet i forsvarssektoren i Forsvarets egen regi når
den inneværende kontrakten med den eksterne private
leverandøren utløper i januar 2020.»

Det vert vist til dokumentet for ei nærare utgreiing
om forslaget.

Merknader frå komiteen
K o m i t e e n ,  m e d l e m e n e  f r å  A r b e i d a r p a r -

t i e t ,  Ø y s t e i n  H a s s e l ,  M a n i  H u s s a i n i ,
M a r t i n  K o l b e r g ,  M a r i a n n e  M a r t h i n s e n  o g
J o n a s  G a h r  S t ø r e ,  f r å  H ø g r e ,  T h o r  E d q u i s t ,
I s e l i n  H a u g o ,  A n n e  K r i s t i n e  L i n n e s t a d  o g
f u n g e r a n d e  l e i a r  M i c h a e l  Te t z s c h n e r ,  f r å
F r a m s t e g s p a r t i e t ,  P e r - W i l l y  A m u n d s e n ,
C a r l  I .  H a g e n  o g  H a n s  A n d r e a s  L i m i ,  f r å
S e n t e r p a r t i e t ,  L i v  S i g n e  N a v a r s e t e ,  f r å
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  A u d u n

Ly s b a k k e n ,  f r å  Ve n s t r e ,  A b i d  Q .  R a j a ,  o g  f r å
K r i s t e l e g  F o l k e p a r t i ,  K n u t  A r i l d  H a r e i d e ,
viser til Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Arild Grande, Anniken Huitfeldt, Martin Kolberg,
Marianne Marthinsen, Leif Audun Sande, Jonas Gahr
Støre og Hadia Tajik om anstendighet for renholdere i
Forsvaret og en fornuftig organisering av renholdet i
forsvarssektoren.

K o m i t e e n  viser til at Forsvarsbygg hadde 400 til-
sette innan reinhald, og at selskapet ISS vant anbods-
prosessen og tok over oppgåvene 1. mai 2016. Tidlegare
var Forsvarsbygg aleine leverandør av reinhaldstenester
i forsvarssektoren, ved bruk av eigne tilsette og innleie,
som stod for 30 pst. av reinhaldet. K o m i t e e n  peiker
på at det har vore vist misnøye med omstillinga gjen-
nom FAFO-rapport 2018:32. K o m i t e e n  viser til svar-
brevet frå departementet, og at dei meiner rapporten
nødvendigvis ikkje gjev ei dekkande vurdering.

K o m i t e e n  viser til at kontrakten med ISS går ut ja-
nuar 2020.

K o m i t e e n  viser til at privatiseringa av tenesta har
ført til rettstvistar, og at det hausten 2018 vart forlik
mellom staten og tilsette reinhaldarar for å dekke pen-
sjonstap. 

K o m i t e e n  registrerer at det vart oppretta ei over-
gangsordning for dei eldste reinhaldarane, og at dei over
60 år med minimum 15 års ansiennitet fekk tilbod om å
forsette arbeidet sitt i Forsvaret.

K o m i t e e n  viser til svarbrev frå Frosvarsdeparte-
mentet og at sivilt-militært samarbeid kan bidra til å
styrke norsk forsvarsevne, og at sivile løysingar må vur-
derast der det gir best utnytting av ressursar og best ope-
rativ evne, samt at sivil-militært samarbeid i nokre tilfel-
le vil kunne frigje midlar til operativ verksemd. K o m i -
t e e n  viser til at det for perioden mai 2016 til desember
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2019, basert på rekneskapstal og budsjett frå Forsvaret,
ligg ei forventa samla innsparing på nærare 400 mill.
kroner innan reinhaldstenester.

K o m i t e e n  registrerer at departementet si vurde-
ring er å oppretthalde dagens ordning der det er hen-
siktsmessig, når kontrakten med noverande leverandør
går ut i 2020.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Ve n s t r e  o g  K r i s -
t e l i g  F o l k e p a r t i , viser til at godt sivilt-militært sam-
arbeid er et sentralt virkemiddel hva gjelder å bygge et
sterkt forsvar. F l e r t a l l e t  viser til at sivile løsninger
vurderes der dette gir den beste utnyttelsen av ressurse-
ne og best operativ evne samlet sett, og at Forsvarets
samarbeidspartnere innehar ressurser og kompetanse
Forsvaret trenger.

F l e r t a l l e t  fremhever at sivilt-militært samarbeid
vil kunne skape kostnadseffektive løsninger som frigjør
midler til operativ virksomhet. F l e r t a l l e t  fremhever
videre at økonomisk ressursfrigjøring til høyere priori-
terte formål, sammen med økte bevilgninger, er en sen-
tral forutsetning for å kunne oppnå målsettingene i
langtidsplanen for Forsvaret.

F l e r t a l l e t  viser til at renholdstjenestene i for-
svarssektoren fra 1. mai 2016 ble overtatt av en ekstern
leverandør. F l e r t a l l e t  viser til at Forsvarsbygg tidlige-
re var eneleverandør av renholdstjenester til forsvars-
sektoren ved bruk av både egne ansatte og innleide leve-
randører, og at innleide leverandører stod for rundt 30
pst. av renholdet.

F l e r t a l l e t  viser til at forsvarssektoren i 2015
brukte om lag 330 mill. kroner årlig på renhold, og un-
derstreker at den nye ordningen for renholdstjenestene
har oppfylt forventningene om å bidra til en betydelig
økonomisk ressursfrigjøring. F l e r t a l l e t  viser til at den
samlede besparelsen for perioden mai 2016 til desem-
ber 2019, basert på regnskapstall og budsjettall fra For-
svaret, er forventet å utgjøre nærmere 400 mill. kroner.

F l e r t a l l e t  understreker at Forsvarsdepartemen-
tet har vektlagt at det stilles klare krav til leverandørers
ivaretakelse av sitt samfunnsansvar, herunder at gjel-
dende lover og regelverk følges. Forsvaret er en kreven-
de renholdskunde og stiller krav til både sikkerhet, kva-
litet og ivaretakelse av personell. Forsvaret er pålagt
gode kontrollregimer for å påse at leverandøren følger
disse kravene.

F l e r t a l l e t  viser til at regjeringen særlig har vært
opptatt av å ivareta de eldste renholderne, og at det der-
for ble opprettet en særskilt overgangsordning for ren-
holderne nær pensjonsalder, hvilket medførte at ansat-
te over 60 år med mer enn 15 års ansiennitet fikk tilbud
om å fortsette sine arbeidsforhold i Forsvaret.

F l e r t a l l e t  viser til at øvrig fast tilsatt renholdsper-
sonell fikk tilbud om ansettelse hos den aktuelle leve-

randøren. Videre ble gjeldende lønnsnivå, feriepenger
og ansiennitet videreført hos ny leverandør. F l e r t a l -
l e t  viser videre til at renholderne som gikk over til pri-
vat sektor, gikk over til gjeldende pensjonsordninger
hos den aktuelle virksomheten, og at disse pensjonsord-
ningene naturligvis er i tråd med de rammer Stortinget
har lagt til grunn for pensjonsordninger i privat sektor.
Videre vil mange kunne ta ut oppspart pensjon fra ar-
beidsgiver i offentlig sektor via en oppsatt pensjonsrett.

F l e r t a l l e t  understreker at ordningen med ekster-
ne leverandører av renholdstjenester bør opprettholdes
der hvor det er hensiktsmessig, når den innværende
kontrakten med leverandør utløper i januar 2020.
F l e r t a l l e t  fremhever at den nye ordningen for ren-
holdstjenester i Forsvaret frigjør store beløp til operativ
virksomhet.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser til at konkurranseutsettingen av
renhold så langt har påført Forsvaret mer byråkrati og
synkende kundetilfredshet. D i s s e  m e d l e m m e r
frykter at et politisk mål om konkurranseutsetting og
privatisering styres av ideologi, og ikke av Forsvarets be-
hov for kompetanse, sikkerhet og fleksibilitet.

D i s s e  m e d l e m m e r  merker seg at det på tids-
punktet for privat overdragelse av renholdet av For-
svarsbygg i alle ti regioner var om lag 400 ansatte ren-
holdere. Om lag 60 renholdere reserverte seg mot å bli
overført til privat aktør og ble sagt opp. De øvrige ansat-
te sluttet underveis i prosessen. D i s s e  m e d l e m m e r
ønsker å fremheve at privatiseringen medførte et stort
økonomisk tap for renholderne, spesielt for dem som
var over 55 år på privatiseringstidspunktet. For flere av
renholderne ble tapet i pensjonsrettigheter beregnet til
mer enn 1,3 mill. kroner.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til muntlig spørretime
i Stortinget onsdag den 3. april 2019, hvor forsvarsmi-
nister Frank Bakke-Jensen svarte på spørsmål vedrøren-
de organisering av renholdet i Forsvarsbygg. På spørs-
mål om statsråden er fornøyd med den gjennomførte
privatiseringen, svarte han følgende:

«Ja, det har vært betydelige problemer med den tje-
nesten som skulle leveres fra ISS, både når det gjelder
kvalitet, og når det gjelder arbeidsmiljøet og hvordan de
ansatte føler de har blitt mottatt der.»

D i s s e  m e d l e m m e r  ønsker å trekke frem at of-
fentligheten nå er gjort kjent med at Forsvarsdeparte-
mentet, som igangsatte denne privatiseringen, i år vel-
ger å tilbakeføre driften av renholdet fra den private til-
byderen tilbake til departementets sikkerhets- og ren-
holdsservice. D i s s e  m e d l e m m e r  viser igjen til
muntlig spørretime i Stortinget 3. april 2019 og til stats-
rådens svar på spørsmålet om hvorfor Forsvarsdeparte-
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mentet selv har valgt å gå bort fra private ISS som tilby-
der av renhold i sine lokaler, samt å ta driften av renhol-
det tilbake til offentlig virksomhet:

«Det er fordi man ikke var fornøyd med den tje-
nesten som ble levert. […] Så er det sånn at man ikke
bestandig lykkes. Når man ikke er fornøyd med det som
blir levert av en ekstern leverandør, kan man si opp kon-
trakten fordi de ikke har klart å levere det de skulle. Det
mener jeg er en positiv ting. Da sikrer vi at den tjenesten
det offentlige får, blir så bra som den skal være.»

D i s s e  m e d l e m m e r  ønsker videre å henvise til
merknad fra partiene Høyre, Fremskrittspartiet og Ven-
stre i Innst. 62 S (2016–2017) fra november 2016 om
Langtidsplanen for forsvarssektoren:

«Komiteens flertall, medlemmene fra Høyre, Frem-
skrittspartiet og Venstre, merker seg at konkurranseut-
setting av renhold medfører flere hundre mill. kroner i
reduserte kostnader for sektoren i planperioden som vil
bli brukt til høyere prioritert virksomhet. Flertallet leg-
ger til grunn at sikkerhet og kvalitet ivaretas på en god
måte i den videre oppfølgingen av ordningen.»

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen om igjen å organisere
renholdet i forsvarssektoren i Forsvarets egen regi når
den inneværende kontrakten med den eksterne private
leverandøren utløper i januar 2020.»

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  A r b e i d a r p a r -
t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e -
p a r t i  viser til at tilsette og leiarar i Forsvaret har peika
på at privatiseringa ikkje har hatt den effekten som var
ynskt. D e s s e  m e d l e m e n e  viser til Skjold leir som eit
døme. Då Forsvarsbygg hadde oppgåvene med rein-
hald, var det 12–15 tilsette, men etter privatiseringa
skulle fem gjere den same jobben. Dette har ført til mis-
nøye og negativ operativ effekt for Forsvaret. Plassma-
joren på Skjold meiner at berre 50 pst. av det avtala

reinhaldet vart gjort for 2018, men at det vart fakturert
for 100 pst. Før påske vart to plasthallar stengde i leiren
grunna manglande vasking.

D e s s e  m e d l e m e n e  viser til at personell som
ikkje har sikkerheitsklarering, må følgjast av anna per-
sonell. Fleire i Forsvaret må nytte arbeidstid på dette.
D e s s e  m e d l e m e n e  peikar på at dette har ein nega-
tiv operativ konsekvens.

Forslag frå mindretal
Forslag frå Arbeidarpartiet, Senterpartiet og Sosialis-
tisk Venstreparti:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen om igjen å organisere
renholdet i forsvarssektoren i Forsvarets egen regi når
den inneværende kontrakten med den eksterne private
leverandøren utløper i januar 2020.

Tilråding frå komiteen
Tilrådinga frå komiteen vert fremja av medlemene

frå Høgre, Framstegspartiet, Venstre og Kristeleg Folke-
parti.

K o m i t e e n  har ellers ingen merknader, viser til
representantforslaget og rår Stortinget til å gjere føl-
gjande

v e d t a k :

Dokument 8:109 S (2018–2019) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Arild Grande, Anni-
ken Huitfeldt, Martin Kolberg, Marianne Marthinsen,
Leif Audun Sande, Jonas Gahr Støre og Hadia Tajik om
anstendighet for renholderne i Forsvaret og en fornuftig
organisering av renholdet i forsvarssektoren – vert ikkje
vedteke.

Oslo, i utenriks- og forsvarskomiteen, den 3. juni 2019

Michael Tetzschner Liv Signe Navarsete
fung. leiar ordførar
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